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V sobotu 7. října jsme se sešli se sousedy 
z Jesenice na půl cesty v ulici Na Průho-
ně. A i když nám celkem foukalo, tak vě-
řím, že si všichni návštěvníci akci užili, ať 
už to bylo klání mezi mnou a Radkou Vla-
dykovou o nejlepší palačinku, vynikající 
guláš, výběr nápojů a také soutěž o nej-
lepší domácí marmeládu. A musím také 
zmínit, že někteří sousedé se podělili 
o doma napečené sladkosti, což se sta-
lo příjemnou příležitostí k  diskuzi třeba 
o receptech. Fotogalerii najdete v tomto 
vydání a budu rád, když se nám podaří 
tímto sousedským setkáním založit no-
vou tradici. Druhý říjnový víkend byl na 
hřišti ve znamení dýní, o tom si můžete 
více přečíst v rubrice Aktuálně, kde také 
najdete výběr fotografi í z této akce. 

Hned z kraje prosince nás čeká v sobo-
tu 2. 12. rozsvícení Vánočního stromu, 
opět na Vestecké naproti poště. A v úte-
rý 5.  12. bude na louce u podia čertov-
ské odpoledne, letos pojaté zcela nově 
včetně návštěvy krampusů z Rakouska. 
Pozvánky najdete právě v těchto listech.

Editorial

Vážení čtenáři, 

podzim je tady, Vánoce se 
neúprosně blíží a my máme 
za sebou další povedené akce. 
Ale také toho máme ještě do konce 
roku spoustu před sebou. 

Tibor Švec
starosta obce

Co máme v obci za novinky? Obec kou-
pila nemovitost na Vestecké ulici č. p. 93, 
kde má v  plánu vybudovat komunitní 
centrum, které by mělo poskytnout zá-
zemí pro vzdělávací a  sociální aktivity. 
O  budoucí podobě ještě diskutujeme 
a věřím, že v některém z dalších vydání 
už vám budeme moci přinést podrobněj-
ší informace. To platí i o Senatoriu, kte-
ré se staví naproti naší školce, vše běží 
podle plánu a více se o tomto projektu 
dozvíte v  lednovém vydání Vesteckých 
listů. 

Těším se, že se s vámi zase potkám na 
některé z akcí a přeji vám klidné podzim-
ní dny.

Tibor Švec
starosta obce
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Informace ze zasedání 

Zastupitelstva obce Vestec

Dne 20. 9. 2023 se uskutečnilo v pořadí 
6. zasedání Zastupitelstva obce Vestec 
v tomto volebním období. Naše zastupitelstvo 
na tomto zasedání mimo jiné: 

• schválilo bezúplatné nabytí pozemků 
od spol. AVALON PLUS s.r.o. v lokalitě 
Vrbová, a to vč. komunikace a sítí, tedy 
vodovodního řadu, splaškové kanali-
zace, dešťové kanalizace a veřejného 
osvětlení,

• schválilo pořízení změny č. 1 územní-
ho plánu obce Vestec a  stanovilo, že 
určeným zastupitelem pro spoluprá-
ci s  pořizovatelem změny bude René 
Tůma. Vznikne zadání změny ÚP a pro-
běhne veřejné projednání, kde se ve-
řejnost bude moci vyjádřit. Pro pořízení 
změny ÚP bude vybrán odborný poři-
zovatel, který má zkušenosti z regionu. 
Pořízení změny ÚP vychází z  potřeb 
obce v některých lokalitách, jako jsou 
např. pozemky podél trasy dálničního 
okruhu D0, pozemky u mrazíren AGRO 
(plánované rozšíření mrazíren, vybu-
dování čistírny kalů u  ČOV), možnost 
umístění retenčních nádrží a další,

• zrušilo původní usnesení ZO z červ-
na tohoto roku a opětovně schválilo 

bezúplatný převod pozemků pod ko-
munikacemi Ke Školce a Čechova na 
obec, a to z důvodu změny dosavad-
ních vlastníků,

• schválilo rozpočtové opatření, kte-
rým se zvyšují rozpočtové příjmy 
roku 2023 o částku 1,151 mil. Kč a vý-
daje se snižují o částku 292 tis. Kč.

U  rozpočtových příjmů jde zejména 
o navýšení za úroky z vkladového účtu 
a za prodej podílu ve spol. Technické 
služby Dolnobřežanska, s.r.o.

U  rozpočtových výdajů jde jednak 
o  běžné výdaje, kde došlo např. 
k  navýšení za opravu v  ATS Safi na, 
k  navýšení příspěvku na zajištění 
kulturních akcí pro Technické služby 
(příspěvková organizace), dále k  na-
výšení za prořezy a  kácení stromů 
odbornou fi rmou, za splátku úvěrů 
a také za opravy dětských hřišť. Sou-
časně došlo např. ke snížení výdajů 
za el. energii v ČOV.
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Aktuálně

V rámci kapitálových výdajů (investice) 
jde např. o  snížení výdajů z  důvodu 
posunu realizace některých dlouho-
době plánovaných staveb až na příští 
rok. Dále došlo k  navýšení kapitálo-
vých výdajů např. za nákup stanů pro 
kulturní akce, za připravovaný objekt 
občerstvení u cyklostezky (projekt + in-
ženýring), za studii využití pozemku na 
Vestecké č.p. 93 pro budoucí komunitní 
centrum, za trvalkové záhony, a  nebo 
za nástavby pro univerzální víceúčelo-
vý stroj (sekačka, radlice, kartáč).

V  rámci bodu diskuse bylo zmíněno 
např. téma budování retenční nádrže. 
Obec má stavební povolení na nádrž 
u křižovatky Na Spojce x K Jahodárně, 
kde se řeší možnosti využití dotace 
pro tuto investici. Naopak je problém 
s vynětím pozemku pro nádrž u MŠ ze 
zemědělského půdního fondu. Obec 
bude i  nadále s  příslušnými instituce-
mi o  tomto záměru intenzivně jednat 
a současně bude i nakupovat pozemky 
potřebné pro realizaci Zelené páteře. 

Dále bylo diskutováno téma krajin-
ného plánu, změna kategorie JSDH 
a způsob dobrovolného zveřejňování 
smluv na webu obce. Současně bylo 
sděleno, že na Vestecké č.p. 93 obec 
počítá s  vybudováním komunitního 
centra, v  rámci kterého se uvažuje 
o  vzniku dětské skupiny, popř. zde 
může fungovat i  denní nebo týdenní 
stacionář a sídlo terénní pečovatelské 
služby.

Pokud máte zájem o  podrobné 
informace ze zasedání Zastupitelstva 
obce Vestec, tak kompletní zápisy, au-
diozáznamy, usnesení, nebo detailní 
rozpočet (vč. rozpočtových opatření) 
naleznete na internetových stránkách 
obce, stejně jako všechny podepsané 
smlouvy.

Příští řádné zasedání Zastupitel-
stva obce Vestec se uskuteční dne 
13. 12. 2023.

Ing. Roman Fritschka
člen Zastupitelstva obce
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Již před patnáctou hodinou začali na 
hřiště přicházet místní občané za do-
provodu malých i větších strašidel a po-
hádkových postav a všichni se pustili do 
tvoření. Pochmurnou sobotu pak rozzá-
řily hořící svíčky v čerstvě vydlabaných 
dýních. Originalita a nápaditost při dla-
bání nechyběla. Během hodiny se na 
výstavě objevilo asi padesát dýní. Od 
opravdu strašidelných dýní s hady, pa-
vouky až po roztomilé domečky pro 
skřítky či veselé obličeje. Jedna dýně 
byla hezčí než druhá. I proto se členky 
kulturní komise rozhodly a ocenily drob-
nými cenami úplně všechny dýně na 
výstavě. Doufáme, že dýně zkrášlovaly 
vestecké zahrady a  balkóny ještě po 
dlouhou dobu.

Od šestnácté hodiny se sportovní 
hala na hřišti proměnila v  prostor pro 
Halloweenský rej masek a  strašidel. 
Tancovali malí i velcí. Soutěžilo se a ra-
dovalo.

Děkujeme všem za milou účast na akci. 
Počasí bylo opravdu podzimní, sychra-
vé a deštivé. Máte náš obdiv a budeme 
se těšit i příští rok na viděnou.

Za kulturní komisi
Jana Strnad Votavová

Dýně a strašidla na hřišti
Druhou říjnovou sobotu vyrazily celé rodiny na hřiště. 
Kulturní komise připravila na pozdní odpoledne 
oblíbené dlabání dýní a jejich výstavu. Po celou dobu 
byly pro návštěvníky také připraveny k ochutnání 
pokrmy z dýní – polévka a koláče. 
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Aktuálně
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Palačinky 2023
- fotogalerie
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Aktuálně

Je to až neuvěřitelně rychlé, ale konce roku se blíží 
a nás ve Vestci ještě čeká pár tradičních akcí.

Letí to letí 
a konec roku se blíží.

Zapišme si proto 
do kalendářů:

2. 12. Rozsvícení Vánočního stromu na 
Vestecké ulici – od 16 do 19 hodin pro-
běhne setkání na Vestecké ulici na po-
zemku vedle pošty. Zahájíme adventní 
čas se sousedy, přáteli a  rodinami. 
Těšit se můžete na hudebně vánoční 
program, tržiště s aktivitami nejen pro 
děti i občerstvení na zahřátí všech ná-
vštěvníků. Vestecký Vánoční strom 
rozsvítí zástupci obce za milé pomoci 
zpěvačky Markéty Konvičkové okolo 
18. hodiny.

5. 12. Čertovské odpoledne na louce 
u  rybníka – pro děti bude připravena 
venkovní diskotéka a skotačení s Tlap-
kovou patrolou. Přijde Mikuláš s Andě-
lem a malými dárečky pro každé dítě. 
A když čertovské odpoledne, tak chy-
bět nebudou i opravdu strašidelní čerti, 
kteří předvedou svou show. V letošním 
roce obec Vestec neorganizuje návště-
vy Mikuláše s Andělem a čerty v pro-
středí domova.

23. 12. Betlémské světlo na hřišti – na 
sobotní podvečer před Štědrým dnem 
zveme všechny sousedy s  rodinami 
na symbolické připálení Betlémského 
světla, které na hřiště přivezou skautky. 
Zároveň se můžete těšit na ochutnávku 
bramborových salátů a vaječných koňa-
ků. Pokud je právě ten Váš salát nebo 
„vaječňák“ nejlepší, neváhejte se přihlá-
sit do 15. 12. 2023 do soutěžního klání 
na e-mailu: kultura@vestec.cz
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Vestec a mikroregion 
Dolnobřežansko
K povídání o mikroregionu Dolnobřežansko, 

jak se běžně říká Dobrovolnému svazku obcí 

Dolnobřežansko, jsme se sešli se starostou naší obce 

Tiborem Švecem. Vedly nás k tomu hned tři důvody.

Tím prvním je to, že svazek obcí Dol-
nobřežansko má za sebou už dvacet 
let činnosti, druhým, že Vestec je jeho 
platnou součástí a tím třetím důvodem 
je, že v prosinci letošního roku to bude 
rok, co je předsedou svazku obcí náš 
starosta, pan Tibor Švec. V současné 
době sdružuje svazek celkem 11 obcí. 
Prvních osm bylo u jeho vzniku v roce 
2003: Dolní Břežany, Březová-Oleško, 
Libeř, Ohrobec, Okrouhlo, Vrané nad 
Vltavou, Zlatníky-Hodkovice a  Zvole, 
po roce 2015 pak přistoupily Jeseni-
ce, Psáry a Vestec. Ale začněme po-
pořádku. Proč vlastně začaly vznikat 
dobrovolné svazky obcí? 

Pohled do historie

Česká republika má v současné sobě 
6254 obcí, což nám zajišťuje primát 
v  rámci evropských zemí v nejnižším 
počtu obyvatel připadajících v  prů-
měru na jednu obec (průměr v ČR cca 
1.500, průměr v EU cca 24.500). Jak 
se to stalo? V šedesátých letech minu-

lého století existovalo na území sou-
časné České republiky dokonce více 
než 9600 obcí, a tak bylo rozhodnuto 
o  slučování obcí, většinou nedobro-
volném. Tato politika slučování byla 
v  70. a  80. letech uplatňovaná jako 
restriktivní a  nikoli stimulační nástroj 
a vedla především k potlačení malých 
obcí. Výsledkem bylo, že se počet 
snížil až na 4 100. A tak tomu bylo až 
do zrušení Národních výborů v  roce 
1990. Mezi rokem 1990 a 1993 se řada 
obcí zase osamostatnila a  jejich po-
čet se tak zvedl téměř o 50 % až na 
6 200. K takovým obcím patřila i obec 
Vestec, která se oddělila od tehdejší 
střediskové obce Jesenice. Bylo to 
možné díky novému zákonu o obcích 
ze 4. září 1990, na jehož základě zača-
ly vznikat nové obce a také nové dob-
rovolné svazky obcí. 

Přirozené důvody pro spolupráci 

Po roce 1990 začínaly hlavně menší 
obce logicky přemýšlet o  vzájemné 
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spolupráci, neboť bylo zřejmé, že si 
samostatně některé činnosti nemo-
hou dovolit. Takovou činností je na-
příklad autobusová doprava, která by 
pro jednu obec nedávala smysl, když 
autobus projíždí třeba deseti obcemi. 
Nebo to je například správa vodovo-
dů a kanalizací nebo svoz odpadu. Ur-
čitě nemělo význam, aby hned v 90. 
letech vznikaly sběrné dvory v každé 
vesnici. V mnoha obcích se rodily ná-
pady, jakým způsobem zavádět me-
ziobecní spolupráci. „Přes 6 250 obcí 
je na Českou republiku strašně moc, 
ale ono to má svůj význam, výhody 
i nevýhody“, říká Tibor Švec. „Čím je 
větší samospráva na komunální úrov-
ni, tím je blíž lidem. Například když při-
jde krize, tak je výhodou více malých 
obcí, v  tu chvíli to přináší ovoce. Sa-
mozřejmě když se podíváme na stav 

v poklidném období, tak je to zase ji-
nak. Proto to obce kompenzovaly tím, 
že začaly zakládat mikroregiony a tvo-
řily celky, které měly v  něčem chuť 
spolupracovat.“

I Vestec chtěl někam patřit

Obec Vestec se nejprve stala součás-
tí Pražského jihovýchodního regionu, 
který se utvořil kolem Jesenice, ale 
brzy se obce přestaly scházet a spolu-
pracovat, a tak posléze zanikl. Nejbližší 
funkční svazek založily Dolní Břežany, 
a to Dobrovolný svazek obcí Dolnobře-
žansko, nazývaný stručně mikroregi-
on Dolnobřežansko. Ten vznikl v roce 
2003 a  skládal se z  osmi obcí: Dolní 
Břežany, Zlatníky-Hodkovice, Vrané 
nad Vltavou, Ohrobec, Zvole, Březová 
Oleško, Okrouhlo a  Libeř. Starostové 

Z obce

VL_11-23_fin.indd   13VL_11-23_fin.indd   13 30.10.2023   8:59:3230.10.2023   8:59:32



14    Vestecké listy 11/2023

těchto osmi obcí se začali pravidel-
ně jednou měsíčně scházet a  hledat 
různé formy spolupráce, vzájemně se 
inspirovali, pomáhali si a  předávali si 
zkušenosti. Ve vedení byl od počátku 
starosta Dolních Břežan Věslav Micha-
lík. „Já jsem práci Věška i činnost svaz-
ku obcí s obdivem sledoval,“ vzpomíná 
Tibor Švec. „Nicméně nebylo to tak, 
že by Vestec mohl zaklepat na dveře 
Dolnobřežanska a  říct: „Dobrý den, 
chceme vstoupit do vašeho svazku.“ 
Tím podnětem ke vstupu byla až po-
třeba zřizovat na venkově Místní akční 
skupiny (MAS), které mají za cíl vylep-
šovat život na venkově prostřednictvím 
fi nanční podpory získávané z Evropské 
unie a národních programů. Je to jaká-
si prodloužená ruka EU, hlavně proto, 
aby se drobné dotace dostaly do ven-
kovských regionů. Když bylo potřeba 
zajistit Místní akční skupinu ve Vestci, 
tak se projevila ta naše „neorganizo-
vanost“, najednou jsme neměli kam 
patřit. V  té době nás oslovil Věslav 
Michalik, jestli se nechceme přidat do 
Místní akční skupiny Dolnobřežansko, 

kterou založili v  roce 
2012. Možnost rozšíře-
ní nabídli kromě Vestce 
ještě Psárům a Jesenici. 
A  protože jsme věděli, 
jak na Dolnobřežansku 
spolupráce obcí už léta 
skvěle funguje, tak jsme 
tu možnost rádi přijali. 
Současně s tím přišla na-
bídka vstoupit i do Dob-
rovolného svazku obcí 
Dolnobřežansko, a  také 

se jednou měsíčně scházet, sdílet zku-
šenosti a  spolupracovat. Najednou 
z toho pro nás vznikl další benefi t a pří-
ležitost k dalšímu rozvoji,“ dodává Tibor 
Švec. Vstup do svazku obcí schválilo 
zastupitelstvo Vestce v  dubnu 2015, 
stanovy svazku obcí Dolnobřežansko 
se změnily v roce 2016 a svazek se roz-
rostl na 11 obcí, což je zhruba 30 tisíc 
obyvatel a dá se tak přirovnat k menší-
mu městu, např. Kolínu nebo Písku. Od 
té doby také začaly vznikat další spo-
lečné projekty, ať už jde o obecní poli-
cii nebo o kamerový systém. Ten vedle 
vesteckého kamerového systému „hlí-
dá“ celé Dolnobřežansko a slouží jed-
nak k prevenci, ale současně také např. 
k dohledání pachatele trestné činnosti. 
Další společné projekty, jako například 
svoz a likvidace komunálního odpadu, 
vznikaly vzápětí. 

Tibor Švec předsedou Dobrovol-

ného svazku obcí Dolnobřežansko

Ve vedení Dobrovolného svazku obcí 
Dolnobřežansko byl od jeho počátku 
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v roce 2003 Věslav Michalik. Nejprve 
byl místopředsedou a  od roku 2006 
předsedou svazku. Po jeho náhlé smrti 
v červnu 2022 se hledal nový předse-
da svazku a v prosinci 2022 byl zvolen 
Tibor Švec, starosta Vestce. „S respek-
tem jsem sledoval práci Věška a hlavně 
to, jak dokázal udržet pohromadě spo-
lupráci jedenácti obcí. Byla radost se 
každý měsíc sejít a spolupráci posou-
vat“, říká Tibor Švec a dodává: „To, že 
jsem byl zvolen předsedou, je pro mě 
velká čest, ale hlavně výzva a obrov-
ská zodpovědnost, protože převzít co-
koliv po Věškovi je těžké, jelikož on byl 
velice schopný starosta, velice schop-
ný politik a pro region udělal opravdu 
hodně.“

Autobusová doprava 

- největší projekt

Největším projektem mikroregionu 
Dolnobřežansko z  pohledu fi nancí, je 
bezesporu hromadná doprava. „Vý-
sledkem spolupráce v  rámci mikrore-
gionu je například to, že máme novou 
linku 331, současně se posílila linka 
326 a objeví se další nová linka, která 
pojede přes Vestec na Jesenici a Dolní 
Břežany. To vše díky spolupráci jede-
nácti obcí. Možná by to šlo i bez toho, 
ale hůř a  bylo by to rozhodně dražší. 
Objednat autobus bychom sice do-
kázali, ale potřebujeme integrátora, 
který zajistí sdílené jízdné tak, aby se 
dala koupit jízdenka do Prahy, to sami 

Z obce
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nemůžeme. Současně s  tím je třeba 
integrovat jízdní řády. To vše zajišťuje 
ve spolupráci s  Prahou Středočeský 
kraj, jinak to nejde. Kraj se také čás-
tečně podílí na úhradě ztráty, která na 
autobusových linkách vzniká. V  rámci 
mikroregionu se všem obcím rozhod-
ně spolupráce v  rámci autobusové 
dopravy vyplácí. Všechny nás to stojí 
méně a  spolupráce je velice efektiv-
ní. Ten efekt se projevil právě v  roce 
2022, kdy začala jezdit už zmíněná lin-
ka 331. To byl vlastně začátek nové éry 
hromadné dopravy u nás. Další velký 
krok nastane, až začne autobusy mik-
roregionu postupně provozovat místo 
Arrivy Dopravní podnik hlavního města 
Prahy. To bude naše obrovská výhoda, 
protože získáme partnera na úrovni 
komunální společnosti a zase budeme 

moct služby posunout dál a rozvinout 
ještě lepší spolupráci,“ dodává Tibor 
Švec. 

Technické služby, dítě 

mikroregionu 

Technické služby Dolnobřežanska 
s.r.o. sice nespadají pod mikroregion 
Dolnobřežanska, ale dá se říct, že jsou 
dítětem mikroregionu. Bez něho by 
nevznikly. Deset obcí mikroregionu, 
kromě Jesenice, se rozhodlo pro zalo-
žení Technických služeb a deset obcí 
vykonává roli společníka. Je to ale 
klasická obchodní společnost, proto-
že to dle platných zákonů ani jinak ne-
jde. „Na tomto příkladu je vidět, jak se 
dokázaly obce spojit a zabránit tomu, 
aby se zisky společností z provozování 

VL_11-23_fin.indd   16VL_11-23_fin.indd   16 30.10.2023   8:59:3330.10.2023   8:59:33



Vestecké listy 11/2023     17

vodohospodářské infrastruktury vyvá-
děly do zahraničí tak, jak se to se dělo 
roky,“ zdůrazňuje Tibor Švec a pokra-
čuje: „U nás ve Vestci jsme udělali prv-
ní krok. Když jsme vodohospodářskou 
infrastrukturu začali provozovat sami, 
tak z Vestce tehdy první rok neodešly 
do Francie 4 miliony korun. Za tu dobu, 
co už provozujeme vodohospodářství 
sami, tak je to už částka, která přesáhla 
20 milionů korun. Je to příklad toho, co 
vztahy v rámci mikroregionu vylepšu-
je a pomáhá obcím v tom, že si dokáží 
samostatně provozovat vodohospo-
dářskou infrastrukturu. Kdyby to káždá 
obec měla dělat sama za sebe, byla by 
na to "malá", ale v rámci mikroregionu 
je to jiné. Technické služby Dolnobře-
žanska opravdu pomůžou v  tom, že 
i malá obec si může tuto službu zajis-
tit sama. Je to nejen levnější, ale také 
bezpečnější. Kdyby se totiž nadnárod-
ní společnost, která vodohospodář-
skou infrastrukturu spravovala, dostala 
do problémů, dostaly by se do problé-
mu obce. A to nemluvím ani o dalším 
problému, kterým je „vybydlování“ 
vodohospodářské infrastruktury. Je to 
logické. V situaci, kdy někdo provozuje 
infrastrukturu s tím, že má tu činnost na 
pět let a snaží se maximalizovat zisky, 
tak se mu nechce investovat a říká si, 
jen ať ta infrastruktura těch pět let vy-
drží, protože když budu muset něco 
opravovat, tak to jde z mého. Ale po-

kud ji provozujeme sami, tak všech-
no, co děláme a opravujeme, děláme 
kvalitně. Přesně tak to přece děláme 
každý doma. A  stejně tak obec. Vše 
co dělá na svém majetku, dělá s  tím, 
že chce, aby to dlouhodobě fungovalo. 
Je to úplně jiný přístup, než byl dříve 
a vidíme to na zařízení. Když se podí-
vám na to, jak ta vodohospodářská in-
frastruktura vypadala před deseti lety, 
tak to byl opravdu žalostný stav. Ale od 
té doby, co si vodohospodářskou síť 
provozujeme sami, je všechno co jde 
v nerezu, všechno odpovídá 21. století 
a nemusíme se bát, že to zítra přesta-
ne fungovat. V tom vidím velký přínos 
Technických služeb Dolnobřežanska. 
A  nejen ve správě vodohospodář-
ských sítí, ale i v rámci dalších služeb,“ 
hodnotí Tibor Švec. 

Energetika, výzva budoucnosti

Hlavním smyslem Dobrovolného 
svazku obcí je sdílení zkušeností 
a  spolupráce pro rozvoj mikroregio-
nu a  jednotlivých obcí. Základem pro 
spolupráci jsou pravidelná setkání, 
kdy se každý měsíc sejdou starostové 
všech 11 obcí a  diskutují o  stávajících 
projektech, ale také o výhledu do bu-
doucnosti. A  v  čem teď vidí největší 
výzvu? „Dnes se jeví spolupráce veli-
ce zajímavě v oblasti energetiky. Ener-
getika je teď vůbec, a nejen pro nás, 

Z obce
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další velkou výzvou. Tady i  my jako 
obec nejsme nezajímaví, ale samo-
zřejmě region je mnohem zajímavější. 
Je to vlastně dáno tím, že energetika 
se bude muset v celé Evropě radikál-
ně změnit, budeme muset přecházet 
k novým zdrojům energie a bez toho, 
aby se zapojily obce a regiony, to ne-
bude možné. Když si představíme, že 
se budeme zbavovat velkých uhelných 
elektráren, a  k  tomu dojde poměrně 
brzo – uvědomme si, že 15 let je v ener-
getice poměrně krátká doba. A za 15 
let s velkou pravděpodobností ani jed-
na z  uhelných elektráren nepojede 
naplno, bude zřejmě tvořit maximálně 
zálohu. Nahradit jejich výkon tisíci drob-
ných zdrojů nebude jednoduché a bez 
zapojení obcí to nepůjde. Obce v tom 
budou muset sehrát hlavní roli. A opět 
je to tak, že v případě, kdy se do toho 

pustí 6 250 obcí, každá na vlastní pěst, 
tak to půjde těžce. Ale když se vytvo-
ří správně velké regiony, tak nejen, že 
energetika se může u nás dobře roz-
vinout, ale Evropě jako celku, to může 
hodně pomoct. Takže opět úkolem mi-
kroregionu Dolnobřežansko je vytvořit 
dobrý projekt v oblast energetiky – to 
nejen v rámci mikroregionu samotné-
ho, ale ve spolupráci s Prahou. Jsem 
přesvědčený, že tady bude opět platit 
to, že Praha bude venkov potřebovat, 
obdobně jako ho potřebovala ve stře-
dověku pro zajištění potravin. Teď nás 
Praha bude potřebovat k řešení svých 
energetických potřeb,“ rozvíjí myšlen-
ky Tibor Švec. Energetika a vše, co jí 
i nás v této souvislostí čeká, je kapito-
la sama o sobě a proto se jí budeme 
věnovat v  některém z  dalších vydání 
Vesteckých listů. 
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Díky štědrým dárcům se podařilo vy-
brat velké množství oblečení, obuvi, 
hraček i  potřeb pro děti, které jim 
osobně předala naše kamarádka 
Markéta. Ještě jednou vám jménem 
dětí z domova ze srdce děkujeme!

Zpestřením sobotního dopoledne na 
burze bylo nejen pro děti vystoupe-
ní kouzelníka Reno, který předváděl 
kouzla, nad kterými žasli i  dospělí 
diváci. Děti se dobře bavily a  rodi-
če mohli nerušeně vybírat z  široké 
nabídky oblečení našich prodejců. 
I  letos se přihlásilo více než 40 pro-
dávajících.

Rodinné centrum Baráček
V říjnu proběhla dvoudenní burza dětského oblečení 
a potřeb pro děti a její součástí byla i materiální sbírka 
pro děti a mládež v Dětském domově v Kašperských 
horách Chanovicích. 

V  listopadu pro vás připravujeme vá-

noční ateliérové focení s  fotografk ou 
Veronikou Březinovou. Každá rodina si 
může rezervovat konkrétní čas na na-
šem tel.: 777 129 542 nebo na emailu: 
rcbaracek@gmail.com. Ateliér bude při-
praven v naší herně, fotit můžete por-
trétní i rodinné fotografi e, na obyčejném 
pozadí nebo na vánočním. Vše na zá-
kladě vašich přání. Fotografi e z ateliéru 
bývají milým dárkem a cennou vzpomín-
kou pro rodiče a prarodiče. S rezervací 
neváhejte, časy bývají rychle obsazeny. 
Předpokládané trvání 45 min/rodina.

Katka Haladová, RC Baráček, z.s.
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RC Baráček

RODINNÉ CENTRUM BARÁČEK, Z.S.  
Herna: budova TJ Viktoria Vestec, 1. patro, U Hřiště 575, Vestec  

www.rcbaracek.cz 
rcbaracek@gmail.com, tel.: +420 777 129 542 

 

 

RODINNÁ FOTOGRAFIE 
Zveme Vás na oblíbené rodinné focení 

s fotografkou Veronikou Březinovou. 

V našem mobilním ateliéru 
máte jedinečnou možnost pořídit 
si dětské, rodinné i portrétní 
fotografie v příjemném prostředí 
a bez cestování do vzdálených 
ateliérů.  

Získáte nejen fotky, které Vás 
potěší, ale také příjemný rodinný 
zážitek. A krásnými fotkami 
obdarujte rodinu a své známé. 

Jako bonus bude připraveno 
vánoční aranžmá pro Vaše 
rodinné vánoční fotografie. 

Kdy:  sobota 25. listopadu 2023  od 9:00 hod 

Kde: herna RC Baráček   (U Hřiště 575, 1. patro, Vestec) 

Cena:  1100 Kč / 45 minut focení / 6 upravených fotografií 

Rezervace konkrétního času na rcbaracek@gmail.com nebo na tel. 777 129 542.  
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B4I se konkrétně zaměřuje na podpo-
ru českých malých a středních podni-
ků (MSP) na jejich cestě k digitalizaci, 
přijetí principů Průmyslu 4.0, osvoje-
ní umělé inteligence a  implementaci 
aditivních technologií, jako je 3D tisk 
kovů a plastů, do jejich každodenního 
provozu.

Jelikož je inovační centrum B4I součástí 
Evropských digitalizačních hubů (EDIH) 
zavazuje se poskytovat všem svým 
partnerům fi nančně zvýhodněné služ-
by umožňující vyzkoušet a  vyhodnotit 
doporučená řešení před tím, než do 
nich významně investují. Přístup „Test 

before Invest“ umožňuje podnikům po-
soudit funkčnost a přínosy těchto řešení 
a učinit tak kvalifi kovaná rozhodnutí.

STAR: Co pro vás osobně 

znamená otevření nového 

centra Brain4Industry?

Otevření centra považuji za velmi důleži-
té a přínosné, v širším kontextu bychom 
měli vnímat, že malé a střední podniky 
jsou páteří českého průmyslu, neboť tvo-
ří více než 2/3 přidané hodnoty v české 
ekonomice. Malé a střední podniky vždy 
byly zdrojem inovací a  technologické-
ho rozvoje a naše centrum B4I je tu od 

V Dolních Břežanech 
se otevřel nový most 
mezi vědou a průmyslem
Dne 12. července proběhlo slavnostní otevření 
nové budovy Inovačního centra Brain4Industry 
v Dolních Břežanech. Přestřižení pásky se zúčastnila 
řada významných osobností včetně hejtmanky 
Středočeského kraje nebo předsedkyně Akademie 
věd ČR. Na přínosy a cíle nového centra vybaveného 
nejmodernějšími technologiemi pro oblasti rozvoje 
aplikovaného výzkumu a vývoj aditivního (3D tisk) 
zpracování kovových a plastových materiálů a rozvoje 
Digitalizace jsme se zeptali Andreje Chrzanowského, 
ředitele Brain4Industry (B4I).
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Téma

toho, aby je podpořilo tím, že jim pomů-
že najít nové obchodní modely, inova-
tivní výrobky a inovativní technologické 
výrobní postupy splňující jak obchodní 
a ekonomické požadavky, tak požadav-
ky legislativní zaměřené na udržitelnost 
produktů a výrobních procesů.

Nabízíme řešení zaměřující se kom-
plexně na celý životní cyklus produktu 
při zohlednění výhod digitalizace, adi-
tivních výrobních technologií, lasero-
vých výrobních technologií, systémů 
povrchových úprav, umělé inteligence. 
Naše služby umožňují českému průmy-
slu rozvíjet a prohlubovat vztahy a zís-
kávat potřebné znalosti a lidské zdroje 
na bázi akademického a univerzitního 
prostředí.

Centrum B4I hraje důležitou roli v pod-
poře spolupráce a  přenosu znalostí 
mezi výzkumnými institucemi a malými 
a  středními podniky, zprostředková-
ní pokročilých technologií všeobecně 
podporuje ekonomický růst a  podni-
kům zvyšuje jejich konkurenceschop-
nost na globálním trhu.
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STAR: Cílem centra je tedy mimo 

jiné prohloubit propojení vědy 

a průmyslu. Nové prostory v Dol-

ních Břežanech budou sloužit 

jako unikátní prostředí, ve kterém 

si české podniky mohou vyzkou-

šet zařízení v praxi a ověřit si, zda 

a jaký přínos mohou mít pro jejich 

fi rmu. To by jim mělo pomoci 

k vyšší konkurenceschopnosti, 

a tím i podpoře celé české eko-

nomiky. Jaký přínos může mít ino-

vační centrum pro Dolní Břežany?

Za poslední roky obec Dolní Břežany 
a celý související region prošly neuvě-
řitelnou proměnou. Za to patří podě-
kovat Věškovi Michalíkovi a rovněž tak 
všem členům obecního zastupitelstva, 
kteří se dlouhodobě na celkové urbani-
stické proměně podílejí.

Naše vědecko-průmyslové centrum 
B4I se připojilo k významným národní 
a  nadnárodním projektům Eli Beamli-
nes, Hilase a  BIOCEV. Dolní Břežany 
a přilehlý region se tak skutečně stáva-
jí jedinečným místem v naší zemi, kde 
se ve velké míře koncentruje spoluprá-
ce průmyslu a vědy, která významným 
způsobem podporuje rozvoj inovací 
a  transformaci průmyslu k produktům 
s vyšší přidanou hodnotou.
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Dovolím si doplnit, že obdobná zázemí 
v  zahraničí všeobecně přitahují další 
investiční aktivity zohledňující nejen 
uplatnění nových pracovních příleži-
tostí, ale i  realizaci projektů zaměře-
ných na občanskou vybavenost, jako 
jsou např. sportovní a volnočasové are-
ály, což bude mít zajisté kladný přínos 
pro Dolní Břežany a přilehlé obce.

STAR: Začíná centrum fungovat 

tzv. na zelené louce, nebo už 

má za sebou některé úspěšné 

spolupráce a projekty v praxi? 

Máte už první zájemce o služby 

a technologie inovačního centra?

Realizací centra B4I navazujeme na 
několikaletou spolupráci vybraných 
vědeckých institucí a  průmyslových 
podniků v  již zmíněných technologic-
kých oblastech. Tzn., že nezačínáme 
zcela na zelené louce, ale navazujeme 
na již vytvořené znalosti a expertízy.

V prvním roce provozu je naším cílem 
poskytnout služby v  oblasti Digitali-
zace, odborného a  fi nančního pora-
denství, Aditiv Manufacturing vývoje 
a výroby produktů nebo testování ma-
teriálů přibližně 70 malým a  středním 
podnikům. V  současnosti již máme 
rozpracovány projekty přibližně pro 
polovinu z nich. Převážná většina těch-
to projektů se zaměřuje na zlepšování 
interních a  dodavatelských procesů, 
zvyšování efektivity, zvyšování zisko-
vosti a implementaci legislativních po-
žadavků na udržitelnost.

Téma 
Region STAR - Brain4Industry
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Rokytnice nad Jizerou se nachází 
v  Libereckém kraji, v  západních Krko-
noších. Město leží v  malebném údolí 
obklopeném horami a  lesy. Počtem 
obyvatel se řadí k menším městům. Ná-
zev je odvozen od potoka, který proté-
ká mezi rokytami, tedy vrbami. Město se 
skládá ze čtyř částí stejně jako městský 
znak: Dolní Rokytnice – medvěd, Hor-
ní Rokytnice – ovce, Rokytno – horník 
a Františkov – liška.

Pobyt v Rokytnici 
nad Jizerou
V Rokytnici se seniorům zřejmě líbí. Je jedno, jestli 
město, nesoucí toto jméno leží v Orlických horách, či 
nad řekou Jizerou. Do té nad Jizerou se někteří po 
roce opět vrátili. Rozhodli se strávit týden na zdravém 
horském vzduchu, a to od 10. 9. do 17. 9. 2023.

Stručně z  historie: Rokytnice byla za-
ložena v  polovině 16. století, těžila se 
zde měď, stříbro, olovo, dřevo. Důležitá 
je i sklářská tradice, tkalcovství, textilní 
výroba a zemědělství. V současnosti je 
Rokytnice nad Jizerou hlavně rekreač-
ním a lyžařským střediskem.

Naše skupina seniorů byla ubytová-
na v  hotelu Helena v  dvoulůžkových 
a jednolůžkových pokojích s polopenzí. 
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Senioři

S ubytováním a stravou jsme byli všich-
ni spokojeni. Kdo měl zájem, mohl se 
osvěžit v bazénu, který byl součástí are-
álu. Během turistických vycházek jsme 
navštívili Vrbatovu boudu na Zlatém ná-
vrší. V březnu 2023 uplynulo 110 let od 
tragického závodu, při němž zahynuli 
Bohumil Hanč a Václav Vrbata. Datum 
24. březen si dodnes připomínají čle-
nové Horské služby Jilemnice. Vzdávají 
hold tragicky zesnulým kolegům a ka-
marádům. Tento příběh zpracoval také 
spisovatel František Kožík v knize Syno-
vé hor. Tentýž den jsme pokračovali na 
Labskou boudu, kde jsme si odpočinuli 
a ochutnali krkonošské kyselo. Cestou 
nazpět jsme si prohlédli zemědělskou 
usedlost, vlastně oblíbený hostinec 
Dvoračky, Štumpovku, dnes hotel s re-
staurací. Zajímavá i poučná byla návště-
va Krkonošského muzea v Jilemnickém 
zámku. Stavení z  16. století vděčí za 
svou současnou podobu hraběti Arnoš-
tu Vojtěchovi z  Harrachu. Jako projev 
pocty proto vyhlásil Národní památkový 
ústav rok 2023 rokem Harrachů. Jilem-
nický zámek je výstavním prostorem 
Krkonošského muzea a  i  přes náklad-
né úpravy a přístavby mu byl zachován 
střídmý renesanční vzhled. Nás zde 
všechny okouzlil pohyblivý Metelkův 
betlém (kouzelný nejen o  Vánocích), 
dále informace z  historie lyžování, ale 
především Zvědavá ulička poblíž. V ní 
stojí roubenka za roubenkou, každá tro-
chu povystrčená za tou předchozí, jako 

by zvědavé tetičky povystrkovaly hlavy, 
aby přes sousedku dohlédly na dění na 
rynku. 

Rekreační program jsme vyplnili i výle-
tem na Dvoračky, kdy jsme využili lanov-
ku a kochali se výhledem do okolí. Ti, 
co se cítili fyzicky zdatnější, si na sebe 
kladli vyšší cíle a jejich trasy byly delší 
a náročnější. Někteří z nás navštívili po 
roce opět Harrachov a  připomněli si 
známá místa. Počasí nám přálo, příro-
da v okolí Rokytnice nás opět přivítala 
s  otevřeným náručím a  poskytla nám 
bohaté zážitky.

SVS
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PROSTOR PRO 
Taťánu Lejnarovou
členku zastupitelstva obce

Do Vestce se s manželem přestěhovali z Prahy 
v roce 1985 do jednoho z okálů, které postavily 
Pražské vodárny pro obsluhu vodojemu (nyní Želivská 
provozní, a.s.). K práci na obecním úřadě ji hned na 
začátku 90. let přivedli Jiřina Králová a Karel Douda, 
který byl prvním starostou Vestce zvoleným v řádných 
volbách. Společně s ním a dalšími byla u toho, když 
se obec Vestec oddělila od Jesenice a stala se 
samostatnou obcí. Do voleb šla poprvé v roce 2010 
a od té doby je zastupitelkou obce. Ve svém prvním 
volebním období (2010 – 2014) byla členkou rady, nyní 
je předsedkyní kontrolního výboru. 
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Prostor pro

Když jsme se do Vestce v  roce 1985 
z Prahy stěhovali, tak jsme si říkali, že je 
to tady jak „na konci světa“. Tenkrát sem 
dvakrát v týdnu jezdila pojízdná prodej-
na, která měla zastávku na návsi, tam 
co je dnes Tradimex. Nejbližší obchod 
byl v Jesenici. My jsme ale byli nadšení 
z bydlení kousek od Prahy. Vestec byl 
v té době klasickou vesnicí, bez obcho-
du, školky, bez kanalizace i vodovodu. 
Ačkoliv jsou na území Vestce posta-
veny dva největší vodojemy v  Česku, 
každý dům musel mít tenkrát studnu 
a septik. Autobusové spojení s Prahou 
bylo pouze po Vídeňské (tenkrát stará 
Benešovská), autobus přes Vestec na 
Budějovickou a zpět jezdil jen dvakrát 
denně.

Mezi prvními v novém 

obecním úřadě

Pro nás ale bylo štěstí, že jsme se mohli 
nastěhovat do nově postavených oká-
lů. Byli jsme první nájemníci a práci jsme 
měli přes louku. Oba jsme s manželem 
pracovali na vodojemu. Ale hned v roce 
1990 jsem začala pracovat jako úředni-
ce nově vzniklého obecního úřadu. Do 
té doby byl totiž Vestec pod středisko-
vou obcí Jesenice. Tenkrát to byli hlav-
ně Jiřina Králová a Karel Douda, kteří se 
zasadili o to, aby se Vestec osamostat-
nil. Byla to hodně zajímavá doba a jsem 
ráda, že jsem byla od začátku „u toho“. 
Už si to samozřejmě přesně nepama-
tuji, všechno šlo rychle, dělaly se velké 
stavby – vodovod, kanalizace, čistírna 
odpadních vod, plyn. Nikdo neměl moc 
zkušeností, ty se sbíraly postupně, „za 
pochodu“, ale snažili jsme se všechno 
dělat co nejlépe. Pamatuji si, že jsme 
po oddělení od Jesenice měli na účtu 
obce 300 000 korun. Obecní úřad byl 
na místě, kde je nyní, jen suchý záchod 
byl za budovou a nebyla sem přivede-
ná voda. Nicméně jsem ráda, že jsem 
tak zblízka zažívala začátek novodo-
bé historie Vestce. Když jsem skončila 
s  prací na obecním úřadě, nastoupila 
jsem do Safi ny, kde jsem vydržela až do 
důchodu. Ale přece jen jsem chtěla být 
víc u dění v obci, vždyť jsem od začátku 
byla „u  toho“, a  tak jsem šla do voleb 
a od roku 2010 jsem v zastupitelstvu.
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Nejsme zdaleka „místem 

na konci světa“

Když se tak zamýšlím, je to vlastně až 
neuvěřitelné, jak se Vestec změnil. Už 
to zdaleka není místo „na konci světa“ 
tak, jak tomu bylo v době, kdy jsme se 
sem přistěhovali. A  já jsem opravdu 
ráda, že jsem se mohla a můžu na té 
změně podílet. A nejenom kvůli tomu, 
co všechno se tu měnilo a  mění. Ale 
hlavně kvůli lidem, se kterými jsme si 
nablízku. Často vzpomínám na začátky 
s Karlem Doudou, panem Zapletalem, 
na energii Eleni Zikové, pana Jarolímka, 
Vaška Šedivého a  vůbec na všechny, 
se kterými jsme se potkávali a potkává-
me v zastupitelstvu, i na akcích, které si 
rádi užíváme. Dříve tu bylo veselo díky 
Osvětové besedě „Oáza“ i  naší par-
tě na vodárně, pak se do akcí pustila 
kulturní komise – i u jejího zrodu jsem 
byla a moc nás to bavilo. Novodobou 
tradici jsme začali s Pálením čarodějnic 
nebo pověstnými Masopustními průvo-
dy, mnozí si jistě pamatují i  posvícen-
ská fotbalová utkání muži versus ženy. 

I v současné době se opět potkáváme, 
a to tedy v mnohem větším počtu buď 
na tradičních, a nebo na nových akcích. 
Ale vždycky, když se s někým zastavím 
a popovídáme si, tak musíme říct, že se 
nám tu žije dobře. Ať už jde o seniory, 
střední generaci, a nebo rodiny s dětmi. 
I když je samozřejmě pořád co posou-
vat a rozvíjet. A pevně věřím, že jednou 
dojde i na tu školu, která by měla být 
součástí každé obce. Moc bych si to 
přála.
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Prostor pro
Miroslava Dvořáka, zastupitele obce
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Průvod 1968

Jaký průvod?

Staneme se svědky zajímavého tříden-
ního putování výpravy alegorických 
vozů tažených koňmi. Osazenstvo po-
vozů z kraje pod horou Blaníkem bylo 
oděné v  krojích a  mělo na starosti 
schránku s  cenným obsahem. Slav-
nostní delegace míjela naši obec sice 
okrajově, projížděla Šatalkou, po hlavní, 
t.č. po Budějovické silnici. Přesto si my-
slím, že si zaslouží naší pozornost. 

Kdy?

Psal se rok 1968, významný mez-
ník v české historii. Začínal velmi 
časným jarem a končil už na konci 
léta. Měsíc srpen přinesl řadě lidí 
rozčarování, ztrátu nadějí a iluzí. 
Další etapa politického vývoje 
dostala název: normalizace. Nebudu 
se dále rozepisovat o převratném 
roce ”68”. Středem naši pozornosti 
je ten ”průvod”, zmíněný v nadpisu.

Když se starší čtenář dnešního článku o historii 
zamyslí nad nadpisem, tak číslovka 68 v něm 
bez dlouhého váhání určitě vyvolá vzpomínku na 
významný rok 1968. Správně. A co slovo průvod? 
Jaký průvod? Odkud a kam směřoval? Popřípadě, kdy 
a kde vznikl a jaký měl cíl? Tak to si blíže vysvětlíme 
v dnešním putování vesteckou minulostí.
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Historie obce

Odkud a kam? 

Z Louňovic pod Blaníkem do Prahy.

Cíl? 

Předání schránky s prstí z hory Blaník 
do budovy Národního divadla v Praze.

Proč?

Pro odpověď se musíme přenést do 
druhé poloviny 19. století. Psal se 16. 
květen 1868. Velký den, kdy proběhla 
největší slavnost tohoto století. Zúčast-
nilo se jí na 150 tisíc lidí. Toho památ-
ného roku a dne byly na pozemku na 
vltavském břehu v Praze položeny zá-
kladní kameny budoucího Národního 
divadla. Po sto letech v roce 1968, tak 
jako z jiných míst naší země, symbolicky 
do Národního divadla v Praze putovala 
půda z  hory Blaník. Symbolický vůz, 
který odvážel schránku se zeminou, 
byl zdobený dřevořezbou Blaníku od 
řezbáře Františka Kupsy z Rataj. Povoz 
byl tažený párem koní a doprovázela ho 
koňská družina, v jejímž čele jel na bí-
lém koni pan Slavík z Domašína.

Soustředíme se na místo a kraj, kde se 
děj celého představení začal rodit. Jed-
nalo se o  obec Louňovice pod Blaní-
kem (od roku 2007 městys). Leží skoro 
70 km od Vestce, v kraji pod mýtickou 
horou. Místní pamětnice, paní Věra 
Špácalová, byla nejen přímou účastnicí 
výše uvedené akce, ale i osobou, která 
stála u zrodu průvodu. Vše pak pečli-
vě zdokumentovala. Právě jí vděčím za 
několikastránkový autorský text k fi lmu 
a fotografi e z výpravy. Ty nám umožnily 
rozšířit fond vestecké historie.

Krátké výňatky z autorských listů paní 
Věry Špácalové. Takto oslovila vlašim-
ské občany na náměstí 1. května 1968.

Dovolte mi, abych Vás, občany Vlašim-
ska, pozvala ke společnému předání 
schránky s prstí a k doprovodu na další 
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její pouti ku Praze týmiž slovy, kterými 
před sto lety náš louňovickým starosta 
pan Vender předával blanický kámen.

dále

…máme Blaník skoro ve středu všech 
Čechoslováků, znamenitý pověsti, že 
ukryli se v něm nám v naší době? Ne 
násilím, ale tajnou neviditelnou mocí, 
totiž pravdou, právem a  láskou lneme 
k sobě …

To jsou slova, která se zatajeným de-
chem poslouchaly stovky obyvatelů 
Vlašimska při oslavách 1. máje 1968 na 
vlašimském náměstí. Slova, která pře-
četla paní Věra Špácalová na tribuně, 
kam vstoupila v sokolském kroji z vozu 
taženého douspřežím. Na voze byla 
maketa Blaníka, letopočet a heslo "Ná-
rod sobě".

V  květnu 1968 vlašimský Městský 
národní výbor vystrojil akci, do které 
se zapojily stejné obce, které i před 
sto lety doprovázely louňovickou 
delegaci. Po vyjednávání s  před-
staviteli Národního divadla a  všemi 
národními výbory na cestě byl ur-
čen termín: 14. června 1968 vyjede 

vůz z Louňovic, ke kterému se přidá 
vůz v Kondraci, Vlašimi a Domašíně 
a  za doprovodu kondracké kapely 
dojedou na první noc do Poříčí, na 
druhou do Jesenice a  v  neděli 16. 
června po průvodu Prahou dokončí 
cestu před budovou Národního di-
vadla. Slavnostní předání schránky 
spolu se štafetou a  obrazem Bla-
níka od malířky Roškotové, darem 
MNV ve Vlašimi, se uskutečnilo ve-
čer, před slavnostním představením 
opery Rusalka.

Průvod z Louňovic projížděl, jak už 
jsem uvedla, Šatalkou, po hlavní sil-
nici směrem ku Praze. Velká zastáv-
ka se konala v  sousední Jesenici, 
kde účastníci dostali v budově JZD 
večeři a pak jednotlivě přespali v ro-
dinách.

K tomu, aby tato událost znovu oži-
la v  našich vzpomínkách, přispěla 
řada pamětníků z  Vestce a  hlavně 
z Jesenice. Ale především paní Věra 
Špácalová, starosta Louňovic a další 
občané z podblanického kraje. Patří 
jim za to dík. 

Blanka Pašková
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